
 

Brobyværk Lokalråd Mandag den 29. maj 2024 
Klokken 19:00 

Brobyværk Kro 

Møde indkaldt af: Lokalrådet Mødetype: Årsmøde 

Referent: Helle Thygesen Antal deltagere: 27 

Dagsorden/referat 
 

1. Valg af dirigent 
2. Beretning fra Lokalrådet 
3. Regnskab 
4. Forslag 

a. Opdatering fra Stigruppen 
b. Etablering af fjernvarme i Brobyværk 
c. Samarbejde med Handels- og Håndværkerforeningen 
d. Skolebusser som lokalbusser 
e. Flytning af busstopsted for rute 111 
f. Opsamling af affald i Brobyværk 
g. Pasning af mindesmærker. 
h. Rengøring af brogelænder 
i. Opdatere og rengøre infotavler ved kroen 
j. Ordne omkring Min Købmand 

5. Valg af medlemmer i henhold til vedtægterne. Leif Madsen opstiller ikke, så andet lokalrådsmedlem fra 
Pensionistforeningen skal udpeges. 

6. Valg af to bilagskontrollanter 
7. Eventuelt  
 

 
 
På vegne af Lokalrådet bød Jesper Knudsen velkommen til Årsmødet. 
 
Ad. 1 Torben Larson blev foreslået og ensstemmigt valgt som dirigent. 
 Dirigenten konstaterede, at der var indkaldt til Årsmødet rettidigt. 
 
Ad. 2 Beretningen blev gennemgået og godkendt. Se beretning herunder: 

1. Sankt Hans bål blev i 2023 aflyst pga. afbrændingsforbud.  
2. Lyset i træet ved kroen er repareret, og der forventes yderligere reparationer hvert år.  
3. Den 26. november, da lyset blev tændt, var der ca. 200 fremmødte, hvilket vi anser som en succes.  
4. Storkereden blev redt den 1. marts. Men desværre endnu ingen storke. 
5. Handels- og Håndværkerforeningen har et ønske om et samarbejde med Lokalrådet. Muligheder for at 

lægge de to foreninger sammen er undersøgt, men da Lokalforeningen får kommunal støtte, og Handels- 
og Håndværkerforeningen får indtægter via medlemskontingenter, er dette ikke muligt. Der arbejdes dog 
videre på en model for samarbejde. 

6. Flagalléen forestås af Lokalrådet og bliver opsat og nedtaget af Villy og Birgit Olsen. 
7. Hjertestarteren, som er placeret på muren hos Lisbeth (Min Købmand), tilses og vedligeholdes af 

Lokalrådet. 
8. Post- og gavekort med motiver fra Brobyværk kan købes hos Lisbeth (Min Købmand). 
9. ”Møbelforretningen”. Lokalrådet har afholdt møder med Niels Petersen, som ejer bygningerne. JK 

forklarede, hvorfor der ikke er sket noget endnu. NP lover, at noget er på vej – byggeri eller nedrivning. 
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10. Vi undersøger mulighederne for at etablere 6-8 autocamperpladser på Østergaards Plads. Der er søgt 
midler ved Landdistriktspuljen. Vi vil gerne trække turister til lokalområdet. Dette er lykkedes for flere 
lokaliteter. Undersøgelser viser, at hver autocamper lægger ca. 1000 kr./dag i byen. 

11. Lokalrådet har deltaget i adskillige møder omkring etablering af fjernvarme til de ca. 530 husstande i 
Brobyværk/Allerup. Korinth har fået bevilget tilskud og skal være model for de andre lokaliteter i FMK. Der 
er i alt bevilget 37 mio. i tilskud til alle syv lokaliteter. Vi må se, hvad der sker i løbet af det næste år. 

12. Brobyværk Lokalråd har afholdt seks møder siden sidste Årsmøde samt adskillige møder på 
”arbejdsgruppeniveau”. 

13. Vi deltager i møder med Fynsland, som er paraplyorganisationen for de 21 lokalråd i FMK. Fynsland har 
tæt kontakt til kommunen, hvorfor de kan løfte, hvis vi har brug for en vognstang. 

14. Vi har deltaget i Fundraising Dag i Ringe. Gode idéer til, hvor vi kan søge midler. 
 
Ad. 3 Kassereren gennemgik regnskabet, som viser et underskud i 2023 på -1.923,86 kr. 
  Regnskabet blev godkendt. 
 
Ad. 4 

a. Opdatering fra Stigruppen 
i. Flemming Tybjerg fra Stigruppen fortalte om diverse planer, bl.a. et ønske om at forbinde 

Brobyværk med Øhavsstien (ca. 20 km). Udfordringen er, at markeringer og/eller foldere af stien 
kræver lodsejernes tilladelse.  

ii. Oversvømmelser på nogle af stierne har gjort det vanskeligt at færdes. Åstien ved Engbroen har 
også været oversvømmet. Forespørgsel om udbedring af særligt udsatte områder sendes til 
FMK. Lokalrådet og Stigruppen aftaler, hvem der henvender sig til kommunen. 

iii. Prøvegåning af ny sti med Vandrelauget. 
iv. Dyrehøjsporet har et tilsvarende ”søsterspor” fra Ølsted til Allested-Vejle. Der arbejdes på at 

sammenkoble disse to. 
b. Etablering af fjernvarme i Brobyværk 

i. Bjarne Mathiesen fortalte om status på fjernvarmeprojektet. Se tidligere info om tilskud og 
Korinth som prøveområde. Der går minimum et år, inden der sker noget i Brobyværk. Lokalrådet 
skal selv samle de bindende underskrifter.  

c. Samarbejde med Handels- og Håndværkerforeningen 
i. Der har været møde mellem Lokalrådet og Handels- og Håndværkerforeningen om et eventuelt 

samarbejde. Der kan laves en paraplyorganisation med fælles arbejdsgrupper, så man kan 
trække på hinandens kræfter. Det tilstræbes at igangsætte samarbejdet i indeværende år. 

d. Skolebusser som lokalbusser 
i. Erland Christensen har undersøgt, om man kan bruge skolebusserne som lokalbusser. Det ser 

ud til at være muligt. 
Kristian Nielsen: Skolebusserne er åbne busser, som alle kan benytte. Ruten er dog ikke egnet 
til andet end korte ture i lokalområdet. 
Rute 111 bliver ikke bevaret men ændret til en pendlerrute i hverdagene (6 afgange om dagen). 
Rute 110 bliver bevaret med 12 ture både hverdage og weekends. Generelt bliver 
busbetjeningen dårligere. Der arbejdes på plus-ture (Taxaordning). Disse bestilles på Fynbus’ 
hjemmeside. Der kommer yderligere information om denne mulighed. 

e. Flytning af busstopsted for rute 111 
i. Erland Christensen mener, at busskur bør placeres mere hensigtsmæssigt. 

Kristian Nielsen: Lokalrådet skal henvende sig til FMK angående dette. 
 

f. Opsamling af affald i Brobyværk 
i. Erland Christensen er stoppet med at samle affald. Erland opfordrer til, at man laver fælles 

affaldsindsamling et par gange om året. 
g. Pasning af mindesmærker. 

i. Erland Christensen mener, at mindesmærkerne i byen bør passes bedre. Pt. bliver de ikke 
passet af andre end Erland selv. Dog klippes græsset ved Pontoppidan-mindesmærket ved 
skolen af kommunen. 

h. Rengøring af brogelænder 
i. Erland Christensen nævnte det snavsede brogelænder over åen. Kommunen bør opfordres til at 

vaske gelænderet med deres maskiner. 
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i. Opdatere og rengøre infotavler ved kroen 
i. Samme problem som ved mindesmærker og brogelænder. Infotavler ved kroen er ikke 

opdateret. 
Kristian Nielsen: Vedligehold af diverse mindesmærker, gelænder osv. er et kommunalt 
anliggende, men hvis vi ikke er tilfredse med hyppigheden af rengøring af disse, kan man tage 
initiativ til at gøre en indsats selv. 
Jesper Kristensen opfordrer til at finde de ansvarlige ved FMK for diverse områder og presse 
dem til at udføre de opgaver, de har ansvar for. 
Infotavlerne håndteres af Handels- og Håndværkerforeningen. De nedprioriteres og tages 
sandsynligvis ned. 

j. Ordne omkring Min Købmand 
i. Erland Christensen opfordrer til en årlig fælles dag, hvor der ordnes omkring købmanden. 

Selvom det er privat område bør vi hjælpe, da det er vigtigt at støtte vores eneste 
handelsmulighed i byen. 

 
Ad. 5 Bjarne Mathiesen modtog genvalg. 
  Pensionistforeningen har udpeget Bent Andersen som nyt medlem af Lokalrådet. 
 
Ad. 6 Lillian Hansen og Ove Andersen blev valgt som bilagskontrollanter. 
 
Ad. 7  

a. Inge Larson: Hvorfor er Skt. Hansbålet flyttet fra Engen? 
Klaus Nielsen: Det var en fælles beslutning. Tilslutningen har også været større efter flytningen. 
 

b. Jesper Kristensen: Den flotte storkerede bør indvies med lidt festivitas. 
Fastelavnsfest; kommer det igen? Der blev ikke kommenteret på dette, men ønsket er noteret. 
Støtter op om, at Skt. Hansbålet flyttes tilbage til Engen. 
 

c. Knud Erik Ditlev: Chikanen på Søndervej er igen blevet påkørt. Park og Vej overvejer at flytte/ændre den. 
 

d. Bent Andersen: Præsenterede sig selv som nyt medlem af Lokalrådet. BA mener, at forholdene for de 
ældre i byen er blevet dårligere. Engbroen og cykelstien til Nr. Broby er ikke ældrevenlige. Cykelstien er i 
øvrigt fejlplaceret. 
Kristian Nielsen forklarede baggrunden for cykelstien samt at der arbejdes på evt. lyskryds ved 
møllerhjørnet/kirken. 
 

e. Torben Larson 
e.1. Stor ros til storkereden. Endelig er den her. 
e.2. Julelys i kroens træ er stadig en fantastisk ting, men det er en skam, at juletræet på Holmen er 

droppet. 
e.3. Musikplatform på Holmen er på ønskelisten. Et skønt sted at lave koncerter med udsigt fra kroens 

terrasse. 
e.4. Hvem ejer Borgerhaven?  

Jesper Kristensen: Det gør Handels- og Håndværkerforeningen så længe den eksisterer. 
e.5. Grødeskæring i åen. Repræsentant fra FMK har lovet at tage det med. Sker der noget? 

Kristian Nielsen: Der er et clash mellem biologer og vandløbsdirektiver og så ”os andre”. Problemet 
er der flere steder. Emnet debatteres løbende. 

e.6. Rundkørsel ved Nr. Broby har et kunstværk på toppen. Det bør vi også have på rundkørslen ved 
Allerup/Vøjstrup.  
Margit Larsen: Sidstnævnte rundkørsel hører under Nr. Brobys område. 

e.7. Vi bør hædre Richard Møller Nielsen her i byen. Det var det første trænerjob, han havde, efter at 
stoppede med at spille. 

e.8. Fortæller om Hjertestarter i Tennisklubben. Normalt er den ikke tilgængelig i vinterperioden, men 
dette ændres fremover. 
 

f. Helle Thygesen informerede om hjemmesiden brobyvaerk.net og muligheden for at tilmelde sig 
nyhedsbrev herfra samt Facebook-gruppen Hjælpsom i Broby. 


